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2 IN HET NIEUWS
DRE

E
en van de bijzonderste verhalen was van de oud-klasgenoot

die als misdienaar tegen de vlakte ging door de geur van

wierook en de dienst gewoon verder ging. Het jongetje lag

een half uur op de grond tot het einde van de mis. In deze tijd zou

Hart van Nederland er de avonduitzending mee openen.

Het was eindelijk zover, de reünie van onze klas op de lagere school.

We waren met zijn elven. Een aantal is al overleden en niet iedereen

had tijd, zin of plezierige herinneringen aan die jaren dan wel aan

ons, maar ik ben blij dat ik gegaan ben.

Ik was gek genoeg ook benieuwd naar de stemmen van Bert, Petra,

Lina, Marian, Anne, Jos, Marga, Lia, Harry en Anita. We hadden al

foto’s en verhalen gedeeld, maar hoe zouden ze klinken, na 46 jaar?

Het contact voelde vertrouwd en fascinerend bleken de verhalen

over alle levens. De een zei: ,,Nou, ik heb 26 jaar dit gedaan en...’’

Een ander: ,,Op mijn 47ste dacht ik: wat wil ik?’’

Achter ons lagen decennia waarin een ieder zijn of haar weg in de

wereld vond. Het weerzien, het besef van de onderlinge band en

tegelijk het verglijden van de tijd gaf een onbestemd gevoel.

De herinneringen aan school waren, in ieder geval bij mij, niet altijd

even accuraat. Dat we in de pauze met mes en vork moesten eten

was ik kwijt, net als de likstenen op het schoolplein en ik hoorde pas

op de reünie de voornamen van sommige juffen.

Het bijzonderste verhaal was van het klasgenootje

dat het hele jaar in de zesde klas haar tafeltje

tegen de achterwand moest zetten en met de

rug naar ons toe zat. De reden: ze zag te veel

de vogeltjes voorbij vliegen. Een heel jaar!

Niemand van de rest wist dat nog.

Vogeltjes

Herman Sandman

OGENBLIK

,,In 2019 betaalden we jaarlijks 5
miljoen euro voor energie’’, legt
bestuurslid Esther Marije Klop
van FSE uit. ,,Dit jaar was dat 20
miljoen.’’

De faculteit gebruikt relatief
veel energie. De 7100 studenten
zijn verspreid over vier gebou-
wen. ,,Dat zijn veel vierkante me-
ters om te verwarmen, te koelen
en te ventileren. Daarnaast ste-
gen ook de kosten voor materia-
len, zoals oplosmiddelen, gassen
en chemicaliën. De productie bij
onze leveranciers kost immers
ook energie.’’

Het bestuur wil gedwongen
ontslagen voorkomen. ,,Dat staat
voorop. Maar er zijn wel andere
gevolgen. Naast de vacaturestop
worden ook de functies van men-
sen die vertrekken niet allemaal
opgevuld. We denken ook nog
aan andere maatregelen in, zoals
minder reizen van de staf. Voor-
lopig zijn aan deze faculteit geen
gevolgen voor de studenten.”

De faculteit Rechtsgeleerdheid
moet vanwege bezuinigingen 45
banen schrappen. Werd afgelo-
pen collegejaar nog 1 miljoen eu-
ro winst gemaakt, nu dreigt een
tekort van 2 miljoen en dat kan
oplopen naar 9 miljoen in 2027.

Decaan Wilbert Kolkman
noemt drie oorzaken. ,,De CAO is
een heel zware, de medewerkers,
ongeveer vijfhonderd, krijgen er
9 procent bij. Heel mooi natuur-
lijk, maar de compensatie die wij
van het Rijk krijgen bedraagt cir-
ca de helft. Ook zijn de kosten
voor ICT en energie gestegen.’’

Ook hier is nog niet helder of er
gevolgen zijn voor de 5000 stu-
denten. ,,Dat hangt er vanaf of er
ook minder studenten komen.
Dat wordt – landelijk – wel ver-
wacht, maar voor onze faculteit is
de instroom vrij stabiel. Dit jaar
schrijven zich in totaal rond de
1350 studenten in. Ongeveer 40
procent betreft internationale
studenten.’’

De universiteit heeft een gat in
de begroting van 20 miljoen euro.
De Ukrant meldt dat het college-
geld van studenten van buiten de
EU wordt verhoogd. Zij gaan jaar-
lijks ongeveer 10.000 euro beta-
len, terwijl het collegegeld voor
een Nederlandse student 2209
euro bedraagt. Dit levert de RUG
1,9 miljoen euro op.

Oplopen kosten leidt
tot ingrijpen aan RUG
FRANK VON HEBEL

GRONINGEN De gestegen loon- en
energiekosten dwingen facul-
teiten van de Rijksuniversiteit
Groningen maatregelen te ne-
men. Aan de Faculty of Science
and Engineering geldt voorlopig
een vacaturestop.

‘Luister
hier de
podcast
van
Herman’

Het demissionaire kabinet vergroot
de pot Startbouwimpuls van 250
naar 300 miljoen euro. ,,Dit zou
moeten helpen om projecten die
door gestegen kosten en strengere
regels niet meer rond te rekenen
zijn, te laten doorgaan’’, zegt Richard
Massar, woordvoerder bij Bouwend
Nederland. ,,Maar veel bouwplan-
nen zijn nog boterzacht en te weinig
bouwlocaties zijn beschikbaar zijn.”

,,Een ogenschijnlijk leuke geste,
maar bij lange na niet genoeg’’, zegt
ook Arjan Lamberink van Lambe-
rink Nieuwbouwmakelaars, met
vestigingen in alle drie noordelijke
provincies. Als je erkent dat het hui-
dige woningtekort ‘een groot sociaal
probleem’ is, dan is volgens hem een
injectie van zeker 3 miljard nodig
om de bouw op stoom te krijgen.

Aedes, de vereniging van woning-
corporaties, is wel blij met de 50 mil-
joen euro extra. Maar vindt dat een
groter deel van de subsidiepot gere-
serveerd moet worden voor betaal-
bare woningen, omdat de behoefte

aan huizen voor lage en middenin-
komens momenteel het grootst is.

Ook in het Noorden komen wo-
ningbouwprojecten nog amper van
de grond. Wat nu in de pijplijn zit, is
volgens Lamberink ‘heel magertjes’.
In Kloosterveste in Assen is er nog
wel enige activiteit, maar in de Gro-
ninger buitenwijk Meerstad ligt het
al tijden nagenoeg stil. ,,De markt is
heel grillig’’, zegt Lamberink.

,,De nieuwbouw in de Ommelan-
den ligt volledig op z’n gat’’, weet
Sjirk de Jong, woordvoerder van
NVM regio Groningen. Er wordt bij-
na geen woning meer verkocht. De
particuliere koper wijkt uit naar be-
ter betaalbare bestaande huizen. ,,Er
zal echt iets moeten gebeuren om de
nieuwbouw vlot te trekken.’’

Paradoxaal genoeg wilde demis-
sionair minister Hugo de Jonge van
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Or-
dening bij zijn aantreden met een
stortvloed aan maatregelen de bouw
stimuleren. Tot 2030 moeten er
900.000 nieuwe huizen verrijzen.
Maar het tij zit tegen door gestegen
hypotheekrente, hogere bouwkos-
ten, schaars personeel, stikstof.

,,NVM-makelaars waren heel blij
dat er met De Jonge weer een minis-
ter van wonen kwam’’, zegt make-
laar De Jong, ,,maar we zijn blij als hij
straks vertrekt.’’ Veel van zijn maat-
regelen om de huurder te bescher-

men, schrikken beleggers af die
nieuwbouw moeten financieren.

Ook Neprom, de brancheorgani-
satie van project- en gebiedsontwik-
kelaars, luidt de noodklok. Voorzit-
ter Desirée Uitzetter zei dat in 2024
de bouw van niet meer dan 50.000
woningen begint en niet de noodza-
kelijke 100.000. Volgens haar vallen
bij ontwikkelaars, opdrachtgevers,
architectenbureaus en bouwbedrij-
ven onherroepelijk ontslagen.

Er wordt geopperd dat gemeenten
de grondprijs moeten verlagen.
Maar dat biedt volgens De Jong in
het Noorden niet zoveel soelaas. ,,De
grondprijs beslaat hier maar een
klein stukje van de totale bouwkos-
ten. Met een verlaging van de grond-
prijs van 15.000 naar 12.000 euro,
schieten kopers weinig op.’’

Wel vindt hij dat de ‘duurzaam-
heidsambities’ te hoog liggen. Een
cv-ketel kost zo’n 2000 euro, een
warmtepomp het veelvoudige. ,,Niet
alle nieuwe huizen hoeven toch nul
op de meter te zijn?’’

Lamberink noemt duurzaam-
heidsmaatregelen zeer onduidelijk.
Aspirant kopers die niet weten waar
ze aan ze aan toe zijn, wachten af.
Ook noemt hij de hoge overbrug-
gingsrente die doorstromers beta-
len als ze verhuizen naar nieuw-
bouw. ,,Duurt de bouw lang, dan kan
dat een enorme kostenpost worden.
Bij een project van ons haakte 40
procent van de aspirant kopers daar-
om af. Banken zouden de overbrug-
gingsrente moeten halveren.’’

Massar van Bouwend Nederland
wil een ‘doorbouwgarantie’. ,,Nu be-
gint de bouw als van een project 70
procent van de huizen is verkocht.
Maak dit 50 procent, laat het Rijk ga-
rant staan voor 20 procent. Zo dring
je het woningtekort echt terug.’’

Woningbouwsector
smeekt om impulsen
MANNUS VAN DER LAAN

ASSEN/GRONINGEN Het demissionai-
re kabinet steekt 50 miljoen euro
extra in het stimuleren van de wo-
ningbouw. Veel te weinig om de
bouw van broodnodige huizen
weer vlot te trekken, zegt de sector.

‘Hét AI-Congres van het Noorden’,
op 28 september in het Groninger
Forum, was net als de eerste editie
vorig jaar snel uitverkocht,. De AI is
al decennia in opkomst maar ont-
wikkelt zich steeds sneller. Bedrijfs-
leven, onderwijs en overheid sloe-
gen een paar jaar geleden de handen
ineen om te voorkomen dat Neder-
land, c.q. Europa de boot mist en dan
voor deze technologie afhankelijk
wordt van de VS of China.

Daartoe werd de Nederlandse AI
Coalitie opgericht met de AI-hub
Noord-Nederland als een van de ze-
ven regionale vertakkingen. AiNed
is de organisatie die 200 miljoen eu-
ro uit het Nationaal Groeifonds
moet toekennen aan projecten voor
de ontwikkeling van kunstmatige
intelligentie. De eerste voorzitter

van AiNed is de Groningse prof. dr.
Willem Jonker, die ook deeltijdhoog-
leraar dataveiligheid aan de Univer-
siteit Twente is en een van de spre-
kers tijdens het congres.

Het eerste jaar in zijn functie kost-
te het opzetten van de organisatie
veel tijd. ,,Toch zijn al concrete pro-
jecten in gang gezet. Het AiNed-pro-
gramma komt op stoom.” Ruim
twintig mkb-bedrijven kregen subsi-
die voor innovaties. ,,Dat is niet zo
veel”, zegt Jonker. AiNed moet meer
doen om het mkb te bereiken. ,,On-
dernemers zijn bezig met hun klan-
ten en het verbeteren van hun pro-
ducten, niet met de impact van AI
voor hun bedrijf. Maar neem een
marketingbureau met twintig tekst-
schrijvers dat niets met AI doet. Als
een concurrent die Chat GPT ge-
bruikt en hetzelfde werk kan doen
met drie tekstschrijvers, wie wint
dan de concurrentieslag?”

Jonker stelt dat het van belang is
dat regio’s en lidstaten met de EU sa-
menwerken om niet bij de mondiale
ontwikkeling van AI achter te blij-
ven, zoals bij de ontwikkeling van di-

gitale high tech is gebeurd. Ameri-
kaanse en Chinese IT-reuzen als Mi-
crosoft, Facebook, Google en Apple
domineren de Europese markt.

AiNed trekt uit het buitenland
grote AI-talenten aan en om de re-
search bij de universiteiten een im-
puls te geven. Het streven is dat Ne-
derland bij sommige toepassingen
een voortrekkersrol krijgt. Jonker
spreekt van ‘systeemdoorbraakpro-
jecten’. De hoop is met AI vraag en
aanbod op de energiemarkt beter te
voorspellen. De medische weten-
schap ontwikkelt met AI behandel-
methodes die sneller en preciezer in
grijpen bij kanker mogelijk maken.

Jonker: ,,Je kunt ook denken aan
een project rond vervoer. Met AI zijn
morgen echt niet de files en de ver-
tragingen in het openbaar vervoer
opgelost. Maar AI heel zou heel ge-
schikt zijn om de vervoersvraag be-
ter te voorspellen en daar alle ver-
voersopties op af te stemmen.”

De noordelijke AI Hub en het ELSA
AI Lab Noord-Nederland, dat verant-
woord gebruik van AI in de zorg na-
streeft, organiseren het AI-congres .

‘AI-programma komt op stoom’
JOHN GEIJP

GRONINGEN Artificiële, ofwel kunst-
matige intelligentie (AI) rukt op.
Noordelijke ondernemers laten
zich op een congres in Groningen
informeren over de kansen.

Zoek je een huis, maar levert je zoek-

tocht op de woningmarkt alleen

frustratie op? Laat het ons weten.

Mail: mannus.van.der.laan@dvhn.nlIn de Groninger wijk Meerstad ligt de bouw al tijden bijna stil. FOTO: KOOS BOERTJENS


